
 
 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

  

  

 

 

 

NOVĚ  V  NERATOVĚ 
ZÁŘÍ  - ŘÍJEN 2020 www.neratov.cz 

SPLNĚNO                                                                                                              

-  žáci základní speciální školy zahájili školní rok v nové budově ! 

 

1Výtvarný Nerato  

 Šťastný den plný radosti - takové bylo úterý 1. září 2020 pro děti, rodiče i pedagogy v Bartošovicích 

 investiční akce 

 

 

1Výtvarný Nerato  

Byli jsme svědkem téměř nadlidského úsilí, od zahájení stavby, až po její kolaudaci a uvedení do provozu! V počátku a během 

celého období bylo prioritou především získání potřebných financí. Díky mnoha podporovatelům projektu se financování téměř 

podařilo zajistit. Na mnohé se nedostalo, musí pomoci úvěr. O pracovním úsilí firem a dobrovolníků jsme čtenáře NvN infor-

movali průběžně – všem patří velké poděkování. Jen tak mohlo být vyučování zahájeno v řádném termínu nového školního 

roku. A velice potěšitelné je, že při zahájení byli přítomni i absolventi speciální školy – ti přišli pozdravit bývalé spolužáky 

z prostorů stacionáře Lávka, který dostal prostory v bývalé budově základní speciální školy. Stacionář Lávka je k dispozici 

nejen absolventům základní speciální školy. Je otevřen pro všechny potřebné ze širokého okolí, hlavně spoluobčany s těžším 

zdravotním postižením. Učí se zde zvládat běžné denní potřeby (např. i nákupy),  připravují i k návyku na vhodnou práci.        

To svědčí o pokračování integračního procesu žáků do plnohodnotného života.                                                                                                   

Zahájení školního roku provedla ředitelka školy Broňa Havlíková v jednotlivých třídách za přítomnosti rodičů. Následovala 

prohlídka nových prostor a malá slavnost, při které už bylo přítomno i vedení Sdružení Neratov. To je zřizovatelem školy.  

Jinak je škola samostatným právním subjektem, který může přijímat žáky z blízkého i dalekého okolí. Pan farář Josefem Suchár 

žákům a pedagogům požehnal a všem popřál mnoho dobrého do dalších roků působení speciální školy.                  Jiří Herynek,                                                                            

. 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Slavnostní otevření základní speciální školy se uskutečnilo 16. září 2020 

 investiční akce 

 

 

1Výtvarný Nerato  

První polovina září patřila v nové budově školy jen žákům  

a pedagogům. „Prázdninám předcházelo dlouhé „coronavi-

rové volno“.  Proto jsme dali našim žáčkům čas, aby si 

v klidu přivykli novému prostředí a vrátili se ke školním 

návykům. Zvládli to skvěle, a tak jsme mohli přivítat vzác-

né hosty při slavnostním otevření školy už v polovině září“ 

objasnila paní ředitelka, Broňa Havlíková. Paradoxem celé-

ho příběhu je, že právě ona se ocitla 3 dny před termínem 

v nucené karanténě. Všichni kolem ní však zvládli vše na 

jedničku – „vedení“ akce se ujal neúnavný pan učitel Petr 

Žitný a Broňa byla přítomna vzdáleným přístupem přes 

počítač. Sešlo se mnoho hostů – podporovatelů, představite-

lů společenského života, zástupců firem - realizátorů prací   

a přátel. Nechyběli rodiče a vedoucí pracovníci Sdružení.     

A v hlavní roli byli především nadšení žáci. Ti také otevřeli 

program několika písničkami a scénkami. Poté byli vyzváni 

ke svým projevům oficiální hosté. Úvodní slovo však patři-

lo paní ředitelce Broně,  která ke všem promluvila právě 

prostřednictvím skype. Následně se ujal slova Ing. Antonín 

Nekvinda, manažer Sdružení.  Poděkoval všem za nesmírné 

úsilí a pomoc, objasnil význam stavby nové budovy školy 

pro komplexní proces integrace potřebných ze širokého 

okolí Podorlicka. „Možnost navštěvovat speciální školu je 

pro děti prvním krokem. Naším cílem je, abychom pro ně 

dokázali připravit cestu k plnohodnotnému životu, aby měly 

následně uplatnění na otevřeném nebo chráněném trhu prá-

ce. Součástí školy jsou i prostory pro tzv. odlehčovací poby-

ty rodin dětí s postižením. Využívat je budou zájemci  celé-

ho kraje a prakticky i celé české republiky.  To je významný 

bonus celého projektu“ uvedl mj. Antonín Nekvinda.  Pak 

už pozval k mikrofonu  1. náměstka hejtma-

na Královéhradeckého kraje, pana Martina Červíčka. Ten 

vyzdvihl radost nad tím, že takový subjekt, jako je Sdružení 

Neratov, se nachází právě v Královéhradeckém kraji. Mar-

tina Červíčka  doprovázela paní Martina Berdychová, ná-

městkyně pro školství, kulturu a sport. Poté se ujala slova 

paní doktorka Milena Černá, předsedkyně správní rady 

VDV – Nadace Olgy Havlové. 

Kromě ní byla přítomna početná delegace nadace včetně 

paní Danušky Němcové a předsedkyně dozorčí rady Magdy 

Pištorové. Paní Milena Černá zdůraznila především význam 

spolupráce Nadace se Sdružením Neratov pro všechny 

podobné subjekty, které působí v oblasti pomoci potřeb-

ným. „Rádi jsme takový projekt významně podpořili, je to 

příklad pro všechny další, kteří vynakládají velké úsilí pro 

změnu života hendikepovaných spoluobčanů. Věřím, že 

příběh Neratova je velkou výzvou pro ostatní“ sdělila na 

závěr a neskrývala své dojetí.  Starosta Bartošovic, pan 

Luboš Tylš, popřál všem žákům a pedagogům mnoho zdaru 

v nové škole a přislíbil podporu pro další působení školy 

v obci. Za nadaci Act for others promluvila paní Melanie 

Schilling. Ta se v roce 2016 vrátila s rodinou  z Německa 

do Česka a založila nadační fond. Krédo Nadace „Podporu-

jeme charity, které jsou blízko našich srdcí“ – podporuje     

i projekty Neratova. Poté vyprávěli svůj příběh zástupci 

Cechu malířů pánové Jaroslav Málek a Michal Bedrníček. 

Přirozeným projevem přiblížili, jak vznikl nápad darovat 

kompletní výmalbu všech prostor školy. Důležitým člán-

kem příběhu je pan Miloš Landyš, který daroval veškeré 

barvy! Mezi významné podporovatele školy patří také firma 

Dibaq Žamberk.  Speciální školu nejen podporuje, ale úzce 

s ní i spolupracuje. Ředitel Dibaqu, pan Petr Křivohlávek, 

krátce promluvil a společně s kolegou Michalem Belobra-

dem předali žákům a pedagogům interaktivní displej. Ten je 

vítaným pomocníkem pro výuku a pro děti bude skvělým 

„kamarádem“.  Závěr, po vystoupení hostů,  patřil člověku, 

kterému se splnil další sen. Pan farář Josef Suchár všem 

poděkoval, vysvětil školu, požehnal všem a předal uživate-

lům školy pamětní kříž. Se zaujetím pak všichni hosté pro-

šli školu, prohlédli si třídy a všechny prostory kolem… A 

než se všichni rozloučili, příjemně se pobavili. Hovořit bylo 

o čem, vždyť se podařilo realizovat neobyčejné dílo, které 

přinese mnohým uživatelům mnoho prospěchu, radosti        

a hlavně – posune je vpřed v  životě!        .                                                                           

                                                                     Jiří Herynek, red. 
 

 



 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

  

                                                                              

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  



  

 

 

  

  

 

 

 

   

 

 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

Velké poděkování - patří všem, kteří se podíleli na realizaci projektu stavby nové speciální školy . 

 
 

Již v podvečer předešlého dne:  Neratov přivítal vzácnou návštěvu  
Paní Danuška Němcová se do Neratova nesmírně těšila. Proto přijela o den dříve – přesně řečeno před večeří. A co by si tak dala? No přece – 

Proroka! Po besedě v hospodě navštívila „večerní“ kostel a přespala na faře. Ráno se zúčastnila motlidby v kostele, navštívila pivovar a zahrad-

nictví. Moc se jí v Neratově líbilo a ráda přijede na delší pobyt. A je srdečně zvána.                                                                                   jh 



 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Svoji účast na slavnostním otevření nové budovy základní speciální školy „protáhl“ do Neratova  ředitel společnosti Dibaq Žam-

berk Ing. Petr Křivohlávek. Prohlédl si zookoutek – voliéry a nový holubník na kůlu v Sadu Smíření i akvárium v jídelně. Pan 

ředitel je sám chovatelem a tak se můžeme těšit na další spolupráci!  Za tu dosavadní děkujeme!                          Jiří Herynek ml. 

 

 

Ředitel společnosti Dibaq navštívil koutek „Terapie se zvířátky“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Uživatelé chráněného bydlení v Neratově nejen bydlí a pracují. Užívají také „běžného života“ – a to se vším všudy… Nutností 

jsou návštěvy lékařů, pořízení nákupů či cesty na úřady. Volný čas pak naplňují uživatelé výlety za poznáním, cestami za kul-

turou, zábavou  či sportem. K tomu nutně potřebují vícemístný automobil, který jim doposud chyběl.  Jejich přání se naplnilo       

17. září 2020.  V Praze – Čakovicích převzali  9-ti místný automobil Ford od nadace Konto Bariéry. 

Slavnostně jim ho předala ředitelka nadace Konta Bariéry paní Božena Jirků. Přítomni byli zástupci donátorů - jednatel spo-

lečnosti Globus pan Jörg Hans Bauer a zástupci společnosti Ford. Do Prahy doprovodili delegaci Sdružení Neratov také zá-

stupci budoucích uživatelů nového vozu - za denní Stacionář Lávka Jára Chlumský a za chráněné bydlení Jirka Šitina. 

Za veliký a tolik potřebný dar děkujeme!                                                                                                               Klára Kadlecová 

 

 

 

Po České republice jezdí již 83 vozů s logem „Globus“ a „Konto Bariéry“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

1Výtvarný Nerato  

Nahoře: O akvárium pečuje Jiří Herynek ml.- 

tohoto času pracuje v pozici obchodní manažer. 
Láska ke zvířatům ho doprovází po celý život     

– je velmi úspěšným chovatelem drůbeže.   

S Petrem  Křivohlávkem si tak  mají co říci         
- hlavně o krmení a výživě zvířat. 

Vlevo:  Petra Křivohlávka  doprovázel kolega ze 
společnosti Dibaq pan Michal Belobrad,  Po 

dlouhá léta je  obětavým dobrovolníkem – 

pomáhá při všech akcích školy, především na 
táborech,  ve škole v přírodě či při společen-

ských akcích.  Na tyto aktivity čerpá svoji 

dovolenou! Pro děti je velmi oblíbený Míša 

„druhým tátou“ … Děkujeme! 

Nově instalovaný holubník na kůlu. Po 

zvládnutí tréninků na něj budou přistá-
vat bílí svatební holubi vypouštěni       

po obřadu v neratovském kostele ženi-

chem a nevěstou.  Střechu zdobí kvalit-
ní štípaný šindel.  Holubník vyrobili          

a šindelem pokryli bratři Josef a Martin 

Odehnalovi z Proseče, kteří  šindel 
vyrábějí a pokrývají jím  především 

střechy památek. 



 

 

 

 

  

  

  

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

V roce 2018 byly navráceny na neratovský kostel báně 

v původní podobě. Stalo se tak díky projektu  „Histo-

rické věže kladského pomezí“ , 

 reg.č.11.2.45/0.0/0.0/15_003/0000326.  Otevřelo se tím mj.   

i vyhlídkové místo pro veřejnost.   V průběhu měsíců 

červen - září roku 2020 byla zaznamenána rekordní 

návštěvnost ve věžích! Jednoduché monitorovací 

zařízení napočítalo 18 000 příchozích!  Výstup na 

opravené věže kostela poskytuje návštěvníkům nové 

pohledy na Neratov a velkou část Orlických hor. 

V samotných prostorách věží si mohou návštěvníci 

prohlédnout stálou expozici o historii obce a kostela. 

Je zde i stálá výstava, připomínající obnovu poutního 

místa. Věže spojuje lávka, která je prostorem pro 

dočasné výstavy. Nejvyšší přístupné místo v kostele 

slouží jako meditační místnost. Projekt byl spolufi-

nancován Evropskou Unií z Evropského fondu pro 

regionální rozvoj v rámci Programu Interreg V-A ČR-

PL.          .                                           Marzena Peťovská 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Maržena Petovská 

 

Obnovené věže zaznamenaly rekord 
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Velký fotbalový turnaj … 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

1Výtvarný Nerato  

Myšlenka charitativního turnaje vznikla víceméně spon-

tánně vloni na jaře. Hlavním organizátorem této akce byla 

obec Vysoká nad Labem. Kvůli Covidu musel být původně 

plánovaný termín přesunut z května na sobotu 19. září 

2020. Počasí bylo ideální, voněl guláš i steaky - co více 

jsme si mohli přát.                                                           

Turnaj byl zahájen v 15 hodin předáním darů pro stacionář 

Lávka Sdružení Neratov. Dary v hodnotě 40 tisíc korun 

byly financovány ze startovného a z příspěvků od sponzo-

rů. Jednalo se o speciální rotoped a kuličkový bazén.                                                    

Následovalo exhibiční utkání klientů Sdružení Neratov 

proti týmu Vysoké nad Labem. Klienti dostali soupravu 

starších obecních dresů (měli obrovskou radost a chodili v 

nich celé odpoledne)  a hráli velmi nadšeně - porazili do-

mácí tým 3:0!                                                                

Hlavního turnaje se účastnily týmy Česká fotbalová repre-

zentace lékařů Vysoká nad Labem, Ministerstvo průmyslu 

a obchodu a Československý tým Brusel. Ani při hlavním 

turnaji nezůstávali naši klienti opodál, kdo chtěl, mohl se 

přidat k vybranému týmu a pomoci k vítězství.                                               

.                                                                       Olga Horáková 

Fotografie od Pavla Švajdlera jsou zde: https://swapa.rajce.idnes.cz/Charita_pro_Neratov/ 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

  

 

 

 

 

Rozhovor při kávě  s paní doktorkou Milenou Černou 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

1Výtvarný Nerato  

Obsahem většiny článků tohoto vydání NvN  je poděkování – to ostatně ve většině našich novin. Je tomu tak, protože neziskové organizace 

se bez podpor a pomoci neobejdou. Byla to Sametová revoluce, která rozsvítila zelenou mnoha nadacím a charitám. Polistopadový rozvoj 

společnosti a ekonomiky zaznamenal mnoho změn. Svoboda podnikání, rozvoj sociálního myšlení přinesl dopad i na neziskové organizace. 

Z nácvikových dílen se postupně stávaly sociální podniky, ze strany státu se podpory zaměřovaly především na zaměstnanost hendikepova-

ných.  Naprostá většina sociálních subjektů se musela učit podnikat, prodávat své výrobky a služby. V mnohých případech je ale ekono-

mická soběstačnost téměř nemyslitelná.  Po dlouhá desetiletí se totiž také mění cílová skupina potřebných, zejména z pohledu zdravotního 

postižení.  Když vzpomenu na mé pobyty v lázních či rehabilitačních ústavech v šedesátých letech minulého století, byla většina poškození 

klasifikována jako dětská obrna – většina následků spočívala v tělesném postižení. V dětské léčebně na Košumberku byl vyčleněn pouze 

jediný pavilon pro děti po obrně mozkové… Tehdejší Svaz invalidů sdružoval, kromě tělesně postižených, také skupinu obyvatel s vnitřním 

poškozením. Pro skupinu lidí s mentálním poškozením mnoho výběru nebylo – buď se postarala rodina nebo – pobyt v ústavech. 

Z dnešního pohledu je toto „rozdělení“ téměř nepochopitelné. Pokrok v lékařské diagnostice přinesl i obrovský nárůst identifikovatelných 

civilizačních onemocnění. Včasná a správná diagnostika je v dnešní době největším problémem. Týká se to především dětí s autismem. 

Termín „spektrum“ odkazuje na rozsah symptomů i na jejich závažnost. V raném věku pak je důležité nastavit na základě diagnózy i 

správný přístup k dítěti. Nejvážněji postiženi autisté nemohou mluvit nebo se o sebe starat. Vedle toho jsou autisté, kteří dokážou být vyso-

ce výkonní – třeba na vědecké úrovni. Navodil jsem toto téma proto, abychom si uvědomili, jak velký rozsah a dopad má např. působení 

naší základní speciální školy. Že je nezbytné, aby po absolvování speciální školy měl človíček možnost přejít do stacionáře a učit se tam 

dalším životním návykům. Jak je důležité, aby ze stacionáře přešel na vhodnou pracovní pozici, aby měl k dispozici chráněné bydlení a 

asistenty.   A dostávám se k tomu podstatnému – k financování celého integračního procesu. A potažmo k důležité pozici donátorů, nadací 

a charit, které podpory.poskytují.                                                                                                                                                                                                   

Jak jsem zmínil, rozmach nadací jsme zaznamenali po roce 1989. Politické uvolnění dalo prostor i rozvoji charity. Velkou osobností v této 

problematice je mj. pan farář Josef Suchár z Neratova. I dvě nejznámější české nadace mají své osobnosti. Konto Bariéry, Nadaci Charty 

77, řídí velmi úspěšně a po dlouhá léta paní Božena Jirků.  Další nadací  je Výbor dobré vůle – Nadace Olgy Havlové. V jejím čele pracuje 

paní doktorka Milena Černá.  V problematice pomoci potřebným je odborníkem evropského formátu. A miluje obnovenou obec Neratov.   

Jelikož velkou částí čtenářů Nově v Neratově jsou lidé dobré vůle – především členové Klubu neratovských andělů,  sponzoři a podporova-

telé – ale i  přátelé a příznivci neratovských příběhů – určitě pro vás bude rozhovor s paní Milenou zajímavý..                           Jiří Herynek 

 
 Paní doktorka Milena Černá pracovala dlouhá léta v pozici ředitelky kanceláře Výboru dobré vůle Nadace Olgy Havlové. V roce 2016 

stanula v čele správní rady Nadace – pomyslnou štafetu převzala od paní Danušky Němcové.  S paní doktorkou Milenou Černou jsem 

besedoval v kavárně Sicily, která nabízí chutnou kávu v pěkném prostředí na Senovážném náměstí – v sousedství sídla Nadace VDV. 

Usedli jsme v příjemném prostředí kavárny hned po zasedání správní rady Nadace. Velice vstřícně přijala můj návrh, abychom zveřejnili 

krátký rozhovor v Nově v Neratově. Zejména proto, že Neratov miluje už dlouhá léta a uznává jeho strategii v procesech integrace po-

třebných. V neposlední řadě také proto, že VDV není jen podporovatelem Sdružení Neratov. Rozvíjející se spolupráce přerostla 
v partnerství, které bude prospěšné pro obě organizace.    

 
Paní Mileno, Vašim životním krédem je pomáhat potřeb-

ným lidem. Už povolání lékařky tomu bylo předurčeno. 

Kdy a jak jste se začala věnovat i pomoci lidem, kteří byli 

zdravotně postiženi, trpěli nouzí, byli bez domova nebo bez 

vzdělání - zkrátka skupinám obyvatel na hraně odloučení 

od.společnosti.                                                                 

Sociální stránku ve zdravotnictví jsem objevila v roce 1986, 

kdy jsem začala ordinovat mimo jiné i v ústavech sociální 

péče, v domovech důchodců a dalších sociálních zařízeních 

v okrese Praha-západ. Poznala jsem bezútěšné prostředí, 

izolaci obyvatel od okolního světa, nedůstojné zacházení ze 

strany personálu. Tyto zážitky mne nasměrovaly k prosazo-

vání lidských práv pro všechny. Podepsala jsem Několik 

vět. Mezi prvními. A v roce 1990 to byl jen krůček k tomu, 

abych se připojila k založení Výboru dobré vůle.  

Byla jste tedy u samotného zrodu VDV.  Po založení na-

dace určitě nebyla práce v ní lehká - vždyť takových na-

dací mnoho nebylo. Jak jste tedy začínali a jaké jsou Vaše 

vzpomínky na spolupráci s paní Olgou? Nabízí se také 

otázka,  jak se za ta dlouhá léta změnily podporované 

cílové.skupiny?                                                                
Zpočátku jsem se zapojila jako expert, později jako členka 

správní rady a nakonec dlouhá léta jako jeho ředitelka. 

Podobně jako dříve fungoval Výbor na obranu nespravedli-

vě stíhaných Charty 77, měl i tento výbor působit na obranu 

dětí i dospělých se zdravotním postižením, lidí starých         

a nemocných, 

 

na obranu jejich práv včetně přirozeného začlenění do 

společnosti. Stalo se to přesně před 30 lety, v dubnu 1990. 

V roce 1992 se Výbor registroval jako nadace. Výbor dob-

ré vůle založila Olga Havlová s lidmi, kteří sdíleli její myš-

lenku, a kterým důvěřovala. Znala jsem se s ní od roku 

1966, a protože jsme bydlely blízko sebe, často jsme se 

stýkaly. Rozuměly jsme si. Výbor vedla paní Olga přísně, 

aby se nedalo nic vytknout, aby získané finanční prostřed-

ky byly potřebným lidem k užitku. Přála si také, aby česká 

společnost přijala a podporovala činnost nově vznikajících 

občanských sdružení, zakládaných na principu deinstituci-

onalizace, což znamenalo cestu ven z ústavů, do života, 

mezi lidi! Další její prioritou byla podpora vzdělání dětí z 

dětských domovů a z nepodnětného domácího prostředí.                                                                                                                                         

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Skutečně se potvrdilo, že dobře vedená sociální práce na 

podporu schopností lidí se zdravotním postižením může 

přinést svobodu všem. Tak, jak to prozíravě tušila paní 

Olga i lidé okolo ní. Dřívější pasivní přístup ty neúspěšné 

vylučoval „aby nebyly problémy“. Avšak vyloučení neú-

spěšných společnost zatěžuje. Ústavní služby s trvalým 

pobytem jsou přece ze všech sociálních služeb nejnáklad-

nější. Tady se nabízel nový, aktivní přístup, zaměřený na 

využití potenciálních schopností všech. Dalo by se to shr-

nout do hesla „Kdo není úspěšný, úspěšným se stane, každý 

něco přinese“. Víme, že taková změna myšlení není snadná 

a snadná není ani cesta k jejímu uskutečňování. Nicméně 

dnes to i veřejnost (alespoň její část) přijímá za své.  

Vzpomínáte na Vaši první návštěvu Neratova?             

Vidíte, že se blížíme k popisu sociální práce v Neratově. 

Ale tu je malá odbočka. Od počátku devadesátých let fun-

govala v Praze Stálá komise nestátních neziskových orga-

nizací působících v sociální a zdravotně sociální oblasti 

(SKOK), která pořádala oborové konference a prosazovala 

legislativní změny ve prospěch samostatného života pro lidi 

doposud žijící v ústavech. Byla jsem předsedkyní této ko-

mise. Bylo nás patnáct. Jednou do roka jsme navštívili 

některý z úspěšných projektů sociální práce nebo sociálního 

podnikání. Myslím si, že to byl Jaroslav Dufek z České 

katolické charity, který na Neratov upozornil, a v červnu 

2007 jsme zde strávili krásné dva dny. Program mám ještě 

schovaný. Podle něj jsme projednali agendu SKOKu, ne-

chali jsme si od pátera Suchára vyložit principy práce s 

lidmi s mentálním postižením, navštívili jsme zemědělskou 

farmu a chráněné dílny na Kopečku. Posledním bodem byla 

mše sv. v kostele, který těsně předtím dostal skleněnou 

střechu. Odjížděli jsme plni radosti, jak se toto dílo daří. A 

já jsem mohla dát ve VDV zprávu, že neratovský projekt 

stojí za to podporovat!  Od té doby byl Neratov v hledáčku 

naší nadace. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Od  zmíněné návštěvy Neratova tedy uplynulo dlouhých 

13 let… Sdružení neúnavně pracuje na obnově vesnice – 

přičemž naplňuje krédo pana faraře Josefa Suchára – 

obnovit vesnici společně s lidmi postiženými a potřebnými 

– a společně s nimi v ní i žít. V posledních dvou, třech  

letech je spolupráce Nadace VDV a Neratova velmi inten-

zivní. K oboustrannému prospěchu bylo uzavřeno i Me-

morandu o spolupráci.                                               .    

Kromě materiální podpory jsme se rozhodli stvrdit naši 

spolupráci vysazením stromu Olgy Havlové v létě 2018. 

Součástí zmíněné akce bylo i zahájení výstavy fotografií 

Olga Havlová a Výbor dobré vůle. Ta byla do podzimu 

k dispozici poutníkům a turistům v neratovském kostele.   

 

V periodiku Nově v Neratově jste také referoval o loňské 

návštěvě sociálních pracovníků z berlínské organizace 

AWO, která podobně jako Sdružení Neratov poskytuje 

samostatné bydlení pro dospělé s mentálním postižením. 

Zástupci AWO byli překvapeni rafinovanou jednoduchostí 

projektu v Neratově. Vždyť ve venkovském prostředí je 

zastoupena i tvorba krajiny, osídlování zpustošené pohra-

niční obce, sociální práce a sociální podnikání – to vše 

prostoupené duchem smíru a pokoje. V bartošovické spe-

ciální škole zase naši hosté z Berlína žasli nad metodami 

práce pedagogů a jejich pomocníků, kteří si očividně po-

radí i s dětmi s těžkými formami postižení včetně autismu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Podpora Nadace VDV stavbě nové budovy základní spe-

ciální školy v Bartošovicích byla mimořádná. Co vedlo 

správní radu Nadace k takovému rozhodnutí?          

Nadšení všech, kdo budovali novou školu, přizpůsobenou 

potřebám dětí a jejich rodičů, vyvolalo záměr poskytnout 

mimořádnou podporu ze strany VDV. Na základě Memo-

randa o spolupráci obdrželo Sdružení Neratov finance na 

komplexní rozvody vody a tepla v celé speciální škole. 

Tím byla výstavba významně posílena i z hlediska jejího 

včasného dokončení. Následně bude Sdružení Neratov 

společně s VDV systematicky šířit principy, které se jako 

příklady dobré praxe osvědčily při práci s dětmi i dospě-

lými s mentálním postižením. Rozšíří tak obzory sociál-

ních pracovníků i speciálních pedagogů, jimž ani vysoké 

školy podobnou praxi nezprostředkují. Vivat Neratov!  

 

 

 

 

 

Ten  podvečer jsme se s paní Milenou loučili u zastáv-

ky tramvaje s přáním shledání při otevření nové zá-

kladní školy v Bartošovicích… To se naplnilo!        

Děkuji za rozhovor.                                      Jiří Herynek 
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1Výtvarný Nerato  

Neratov s Prorokem podruhé partnerem na charitativním běhu 

1Výtvarný Nerato  

Podpořte náš neratovský pivovar  - pivo dovezeme až k vašemu domu ! 

1Výtvarný Nerato  

www.neratov.cz/objednejte-si-pivo-online/ 

 

Zavřené hospody nám udělaly čáru přes rozpočet.                                 

Máme dostatek piva a hledáme pro něj odbyt. 

Aneb, když nemůžete vy pro Proroka, přivezeme ho k vám. 

Objednávat můžete přes on line formulář: 

 

“Dej Bůh štěstí“ – děkují vaši pivovarníci z Neratova.  

V polovině září ožila pražská Obora Hvězda charitativní akcí. VDV – Nadace Olgy Havlové zde pořádal 2. ročník Běhu dob-

ré vůle. Do obory Hvězda dorazilo přes 400 běžců, kteří svou účastí podpořili rodiny v nouzi. Díky nim se podařilo vybrat 

úžasných 308 942 korun, a to včetně obsahu kasiček z místa akce a výsledku aplikace Pomáhej pohybem Nadace ČEZ. Orga-

nizátoři dobročinné akce skvěle připravili závody v běhu pro několik kategorií a to i podle výkonnosti. Ti nejzdatnější běželi 

dlouhých 10 km. V zázemí pak dostali prostor i partneři Nadace VDV. Ti tak měli možnost naplnit rámec spolupráce a oplatit 

VDV jeho přízeň. Ve stáncích nabízeli chutné občerstvení – především pekařské a cukrářské pochoutky, kávu i upomínkové 

výrobky chráněných dílen. Pivovar Neratov dostal opě t důvěru a navázal na loňskou spokojenost účastníků. Pivo Prorok 

chutnalo a často jsme vyslechli dotaz, ve kterých pražských hospodách se pivo čepuje… Pivovar prezentoval nejen pivo, ale 

celé Sdružení Neratov. Všichni medailisté totiž „na bedně“ obdrželi dárkové balení piva Prorok. A tuto cenu předával přímo 

pan Antonín Nekvinda.  Než ceremoniál začal, dostal od moderátora příležitost představit Neratov. Před závody totiž nebyl 

k zastižení. Důvodem byla jeho účast v nejdelším běhu mužů na 10 km. Vzhledem k tomu, že je zvyklý trénovat v hornatých 

krajinách Orlických hor a prosečské vysočiny, natřel to mnohým pražským „rovinářům“, umístil se v popředí a skvěle tak 

reprezentoval Neratov i po sportovní stránce. Kolem stánku bylo hodně živo. Pivo točil Petr z pivovaru, zaskakoval ho a u 

kasy  pomáhal Jirka Herynek st. Ten ale hlavně fotil – kromě sportu i zajímavá setkání.  Věříme, že se naplní přání všech – 

setkat se za rok při třetím ročníku Běhu dobré vůle.                                                                                                    Jiří Herynek  
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